

တၢ်လၢနကြးသ့ၣ်ညါတၢ်ပှၤဟံၣ်ဃီ

တၢ်မၤသီထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢလံာ်ကွဲးအံၤအပူၤဖဲ 2/15/2012 န့ၣ်လီၤ.

ဖဲယပှၤဟံၣ်ဃီအခါယကြးဆိမိၣ်မနုၤတဖၣ်လဲၣ် ?

တၢ်ပှၤဟံၣ်ဃီလၢပှၤအါဂၤအဂီၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘျုးလီၤတၢ်မၤတခါလၢတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်ဟံၣ်ဃီတၢ်လၢတၢ်မၤတၢ်ဆူၣ်အပူၤဘၣ်တၢ်ဘျုးလီၤအီၤဆူတၢ်ပှၤဟံၣ်ဃီန့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ,အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်မးလၢပှၤလၢကပှၤဟံၣ်ဃီအဂီၢ်လၢကပလီၢ်အသးဒိၣ်ဒိၣ်ဖဲအယုထၢဟံၣ်ဃီတဖၣ်လဲၣ်လၢကဟ့ၣ်ဝဲတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အဂီၢ်,ဘၣ်ဆၣ်ကဟ့ၣ်စ့ၢ်ကိးဟ့ၣ်တၢ်ကိၢ်တၢ်ဂီၤတဒိၣ်တဆံး,အခါဖဲလၢကပှၤဟံၣ်ဃီဒီးကဆါဟံၣ်ဃီန့ၣ်လီၤ.

ဟံၣ်ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျါဒီးအပှၤလီၤကံၤတၢ်ထံၣ်ဖျါဆိမိၣ်,ဘၣ်ဆၣ်ဟံၣ်ဃီအိၣ်ဒီးတၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤလၢအတဖျါဘၣ်လၢလီၢ်ခံကမၤစ့ၤလီၤကွံာ်အလုၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.ဟံၣ်တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤအတၢ်အိၣ်ဖျါဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ်ကမ့ၢ်တီၤ,တကးဒီးဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်အလံာ်လဲၣ်လဲၣ်လၢဟံၣ်ဃီအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးကမ့ၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.အဒိ,နဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်ကအိၣ်ဒီးကျဲပူၤအါဂၤကသ့နီၣ်ထီၣ်လုၤလီၤကါပၤ,မ့တမ့ၢ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ဃးဒီးဟံၣ်ဃီတၢ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးလၢပဒိၣ်ပျဲကဘျီထီၣ်ဖဲဖိကဟ့ၣ်တၢ်မၤလီၢ်လၢအဘျးဒီးနဟံၣ်ကပၤ,မ့တမ့ၢ်တၢ်မၤယံးလၢအဂုၢ်အဂၤလၢအကဘၣ်ဒိတၢ်ပၤဘၣ်တၢ်လီၢ်တၢ်ကျဲမ့တမ့ၢ်တၢ်ဒိဘၣ်ဟ့ၣ်စ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.ဟံၣ်ဃီလံာ်လဲၣ်လဲၣ်ကထီၣ်တၢ်ကိၢ်လၢခံကဆါဟံၣ်တန့ၢ်လၢဘၣ်ကထီၣ်အသးသ့ဒီးအပှၤလၢဂီၢ်ဒိၣ်မးဖဲတၢ်ကသူးကွံာ်အီၤအခါန့ၣ်လီၤ.တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ကိၢ်တၢ်ခဲစ့ၤကိၢ်လၢဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်နဘၣ်ကွံာ်ဆါမဲၣ်အီၤ,ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကိၢ်တၢ်ခဲတဖၣ်အံၤဖုးန့ၣ်ပှၤတၢ်အကါဒိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးလၢနကပှၤဟံၣ်ဃီခါနကဘၣ်သမံသမိးကွံာ်တၢ်ဂ့ၢ်လုၤတုၤလုၤတီၤန့ၣ်လီၤ.

သံကွံာ်လီၤနသး

- မ့ၢ်ဟံၣ်ကစၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ်လံာ်တဖျါဘၣ်ဃးဟံၣ်ဂ့ၢ်အကျိၤတချုးလၢမ့တမ့ၢ်န့ၣ်လီၤတၢ်ပှၤဟံၣ်ဃီအုၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခဲလဲၣ် ?
- ပှၤမ့ၢ်ဘျီဟံၣ်တချုးဖဲၣ၉၇၈,မ့ၢ်ဟံၣ်ကစၢ်ဟ့ၣ်န့ၣ်လံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါဘၣ်ဃးဒီးခဲအစုၣ်ဒိၣ်ကီၢ်စၢ်ဖိၣ်ပဒိၣ်မၤအီၤအသိးခါ?
- ဟံၣ်တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤအိၣ်တဒါအသးတမံၤမံၤခါ? မ့ၢ်နကဒိသဒါနသးဒိလဲၣ် ?
- တၢ်လၢနအဲၣ်ဒီးလၢကဟံၣ်ဃီတဖၣ်ဒိအမ့ၢ်ခိၣ်အိၣ်မ့ၢ်.တၢ်ဒါဖးလဲၣ်,စးရူၢ်တၢ်မၤယုတၢ်,စးထူးနီၢ်ဟံၣ်ဃီစ့ၢ်ကိးခါ?
- ဝဲတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ဒိထွဲဟီၣ်ခိၣ်ဟံၣ်ဃီတဖၣ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်?
- မ့ၢ်အူတၢ်ကိၢ်ထံပှၤထီၣ်ယာ်ဝံၤလံာ်ဒီးပှၤဟ့ၣ်ယာ်အပှၤဝံၤလံာ်ခါ?
- ပှၤအါဂၤသ့မ့တမ့ၢ်တၢ်တြီတံာ်တၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဟံၣ်လီၢ်အိၣ်တမံၤမံၤခါ?
- မ့ၢ်ပှၤတဟ့ၣ်ဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်သ့မ့တမ့ၢ်တၢ်ခိတၢ်သ့လီၤဆီအိၣ်တဘျီဘျီခါ,မ့ၢ်အိၣ်ဒီး,မတဂၤကဘၣ်ဟ့ၣ်လဲၣ် ?
- ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တၢ်ခိတၢ်သ့မ့တမ့ၢ်တၢ်ခိတၢ်သ့လီၤဆီဘၣ်တၢ်ထၢဟံၣ်ပနီၢ်အီၤဒိလဲၣ်?
- ဟံၣ်တဖျါအံၤအန့ၣ်ကမ့ၢ်အိၣ်တမံၤမံၤလၢတဟ့ၣ်ဘၣ်အလဲမ့တမ့ၢ်စ့အဂၤအလဲအိၣ်တမံၤမံၤခါ?
- မ့ၢ်ဟံၣ်ကစၢ်ဟ့ၣ်ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်ကွဲးယါလၢတၢ်ပှၤဆါအီၤသ့ခါ?
- ဟံၣ်ဃီလံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်လဲၣ်တကလုာ်လၢတၢ်ကဟ့ၣ်ဒီးမ့ၢ်မတဂၤကဟ့ၣ်အပှၤလဲၣ်?
- ဟံၣ်လံာ်တၢ်ကွဲးနီၢ်လဲၣ်တကလုာ်လၢပှၤဆါဟံၣ်ဖိကဟ့ၣ်လဲၣ် ?
- ကဘၣ်ဟ့ၣ်ဟံၣ်လဲၣ်န့ၣ်လဲၣ် ?
- ကထီၣ်အိၣ်ဘၣ်ဟံၣ်အကတီၢ်ဖဲလဲၣ် ?
- မ့ၢ်မတဂၤကဟံးမူဒါလဲၣ်မ့ၢ်အူအိၣ်ဟံၣ်မ့တမ့ၢ်တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤမ့ၢ်ကထီၣ်အသးဖဲဆဲးစုပနီၢ်ဝံၤ,ဘၣ်ဆၣ်ဖဲတၢ်တဟ့ၣ်လီၤဒီးဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်ကွဲးယါဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ဟံၣ်လံာ်ကွဲးနီၢ်ကွဲးယါအုၣ်ခိၣ်သးသ့ခါ?

**တၢ်ပှၤဟံၣ်လံာ်ယံးယၢ်န့ၢ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်?**

တၢ်ပှၤဟံၣ်လံာ်ယံးယၢ်န့ၢ်မ့ၢ်လၢအကၢၤဒိၣ်ဒိၣ်ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်န့ၣ်လီၤ.လံာ်အံၤကဘၣ်ဟံၣ်ယုၣ်ဒီးဟံၣ်ခိၣ်ဟံၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးဒီးတၢ်အၢၣ်လီၤလံာ်ဖျါၣ်ဝီၤဩၣ်,လၢဟံၣ်ယုၣ်ဟံၣ်ပှၤ,ယံာ်ထဲလဲၣ်,လံာ်ကွဲးနီၢ်ဒီးလဲၣ်တကလုာ်လဲၣ်,တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ယးဒီးဟံၣ်လံာ်ကွဲးနီၢ်တၢ်အုၣ်သး,တၢ်ကဟ့ၣ်ဟံၣ်ခိၣ်ပှၤထဲလဲၣ်ဒီးတၢ်ပှၤလၢတၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤအဂီၢ်,ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢပှၤဟံၣ်ဖိအဲၣ်ဒီးဒုးဘၣ်ထွဲ,ဒီးအမ့ၢ်တၢ်ပှၤဟံၣ်စုတၢ်ဟံးလီၤ,တၢ်ကသမံသမိးဟံၣ်,တၢ်ဆါလီၤဟံၣ်လၢပှၤအိၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်ဂ့ၢ်အမံၤ,တၢ်ဟံၣ်ဖျါဘၣ်ယးဒီးပှၤတဂၢၤတၢ်ဖိတၢ်လံာ်ဒီးတၢ်အပိးအလီၤလၢလံာ်အပူၤတၢ်ကလီၢ်ဟံၣ်ဖျါအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ပှၤလံာ်ယံးယၢ်အံၤတၢ်မၤအိၣ်ဒီးအစိကမိၤခါ?**

ဒီးသိးဒီးအစိကမိၤကအိၣ်,လံာ်ယံးယၢ်အံၤကဘၣ်တၢ်ကွဲးလီၤလံာ်ပှၤဒီးကဘၣ်တၢ်စဲအိၣ်လၢပှၤဟံၣ်ဖိဒီးပှၤဆါဟံၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ.ပှၤဆါဟံၣ်ဖိမ့ၢ်အိၣ်ဒီးအမၤအဝၤဒီးတဂၢၤကဲၣ်သ့န့ၣ်လီၤ.ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်ပှၤဒီးမိၤဝၤအိၣ်ဒီးအခွဲးအယၢ်လၢတၢ်ဟံၣ်ခိၣ်ဟံၣ်လီၤအံၤအစိခိၣ်လၢအမ့ၢ်တဘၣ်သးဒီးတၢ်ဆါကွံာ်အိၣ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၢ်အယိ,နဘၣ်မၤလီၤတၢ်လၢလံာ်ယံးယၢ်လၢနစဲအံၤကအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢပှၤဆါဟံၣ်ဖိအမၤဒီးအဝၤအစိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**အိၣ်ဟါယိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတၢ်သိၣ်တၢ်သီ?**

အိၣ်ဟါယိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတၢ်သိၣ်တၢ်သီ,ပှၤဆါဟံၣ်ဖိ,မ့တမ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤ,ဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သီအသိးကဘၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲအုၣ်ပှၤဟံၣ်ဖိအိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတနီၤဘၣ်ယးဒီးဟံၣ်တၢ်အိၣ်သးန့ၣ်လီၤ.ကဘၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲလၢလံာ်ဘၣ်တၢ်ကတဲာ်ကတီၤယာ်ဝဲလၢအိၣ်ဟါယိၣ်မ့ၢ်ကျိၤဝဲကွံာ်ပဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.လံာ်ဝဲအံၤဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ဒီးအမ့ၢ်အိၣ်ဟါယိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးလံာ်ဟံၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤ.လံာ်အဝဲအံၤပှၤဆါဟံၣ်ဖိဘၣ်စဲလီၤအမံၤ,ဒီးပှၤဟံၣ်ဖိကဘၣ်ဟံၣ်ဂၢၢ်ဟံၣ်ကျါလၢအဒိးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.လံာ်တၢ်ဟံၣ်ဖျါအံၤဘၣ်ထွဲဒုးဒီးပှၤဆါဟံၣ်ဖိတၢ်သ့ၣ်ညါအဟံၣ်ဒုးဝဲအတၢ်အိၣ်သးဒီးတမ့ၢ်ကမၤပှၤပှၤကဟဲးခွဲးဟံၣ်လၢအဂၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤဟံၣ်ဖိကြးမၤဝဲဒုးပှၤဆါဟံၣ်ဖိဟ့ၣ်အိၣ်လံာ်ဟံၣ်ဖျါတချုးလၢအစဲလီၤလံာ်အုၣ်သးဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်,ဟ့ၣ်လီၤလံာ်ဟံၣ်ဖျါအံၤလၢတၢ်စဲမံၤအလီၤခံသ့န့ၣ်လီၤ.လံာ်ဟံၣ်ဖျါအံၤတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လၢတၢ်စဲလံာ်ဝဲမ့တမ့ၢ်တၢ်တဟ့ၣ်လီၤလံာ်ဘၣ်,ပှၤပှၤဟံၣ်ဖိအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢကမၤဟးဂီၤကွံာ်လံာ်ယံးယၢ်သ့န့ၣ်လီၤ.ဒ်လဲၣ်ဂ့ၢ်တၢ်မၤဟးဂီၤကွံာ်တၢ်စဲမံၤအံၤတချုးဒီးလၢတၢ်စဲမံၤလီၤခံကတၢ်တပတီၢ်ဒီးလၢတၢ်ဆါကတီၢ်ဒ်တၢ်ပနီၢ်အစိခိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတၢ်သိၣ်တၢ်သီအံၤဟ့ၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်အဂၢၤတဖၣ်,မူဒါဒီးတၢ်တြီယံးယၢ်လၢပှၤဆါဟံၣ်ဖိဒီးပှၤဟံၣ်ဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဒ်သိးဒီးနကသ့ၣ်ညါနတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပှၤ,မူဒါဒီးတၢ်တြီယံးယၢ်တဖၣ်နကြးယုတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်လၢပီၤရီအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ယယုလီၤစုဘၣ်ထွဲဒီးပဒိၣ်တၢ်မၤစၢၤန့ၢ်ခါ?**

န့ၣ်ဒီးမ့ၢ်တဂ့ၢ်ခီဖျိနစုတအိၣ်လၢဘၣ်ဆၣ်သနက့,နယုလီၤစုဘၣ်ထွဲဒီးပဒိၣ်တၢ်မၤစၢၤသ့န့ၣ်လီၤ.ပှၤလၢအပူၤကွံာ်ဟ့ၣ်ဟံၣ်ပှၤတန့ၢ်ဒီးစုတၢ်ဟဲးဟံးက့ၤဝဲတဖၣ်ယုလီၤပဒိၣ်စုတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤစၢၤအံၤသ့န့ၣ်လီၤ.စုဒုးလိၣ်အံၤညီန့ၢ်စုအုၣ်အိၣ်ဒုး၃.၅မ့ၢ်ကယၢ်န့ၣ်လီၤ.တချုးပှၤဟံၣ်တၢ်ယိထံးသမံသမိးဟံၣ်တၢ်ကဘၣ်မၤအိၣ်ဘၣ်ဆၣ်စုဒုးလိၣ်အံၤမၤပှၤဘၣ်ဟံၣ်န့ၢ်စုလီၤကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.ပဒိၣ်စုဒုးလိၣ်အံၤထုးန့ၢ်ပှၤပှၤလၢကဆါဟံၣ်တဖၣ်အသ့ၣ်သးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ.တၢ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးစုခိၣ်လၢတၢ်အုၣ်ကီၤသး,ညီန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဘျါယုာ်အိၣ်လၢစုဒုးလိၣ်အကျိၤဒီးပှၤဘၣ်န့ၢ်ဒီးစုဒုးလိၣ်လၢအတဘၣ်ထွဲဒီးပဒိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်ပီၤရီကြၢၤပိထံးသမံသမိးကွံာ်ဝဲခါ?**

မ့ၢ်လီၤ,တချုးတၢ်စဲမံၤလီၤခံကတၢ်,အအံၤမ့ၢ်တၢ်အကၢၤဒိၣ်လၢပှၤဟံၣ်ဖိဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးနီၢ်တၢ်အုၣ်သးလၢလၢပှၤပှၤဒီးပီၤရီကဘၣ်ကွံာ်လီၤတၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်အုၣ်သးဒိပတဂၢၤဟ့ၣ်အပှၤလဲၣ်မ့ၢ်တၢ်အကၢၤဒိၣ်လၢတၢ်ကအါလီၤလိာ်သးဆဲးစုဒီးမ့ၢ်တဂၢၤတၢ်ဖိးတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်လီၤအါပှၤ,ဟံၣ်ကစၢ်ဟံၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤသးကူၣ်ပနံၣ်ကဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.ပှၤဒုးလိၣ်စုတဖၣ်ကမၤပှၤအၢၣ်လီၤသးအိၣ်ဒီးဖိလံာ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤန့ၢ်ဟံၣ်ကစၢ်တၢ်အုၣ်ကီၤဖိလံာ်ခိၣ်ဒီးစုဒုးလိၣ်ကစၢ်ဖိလံာ်ခိၣ်တဘျီယိန့ၣ်အပှၤဘၣ်လီၤဝဲန့ၣ်လီၤ.ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤသးမ့ၢ်တၢ်တြီဆါအဂ့ၢ်ကတၢ်လၢပှၤဟံၣ်ဖိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.လၢတၢ်လီၤတနီၤနီၤ,ဟံၣ်လံာ်လဲၣ်မ့တမ့ၢ်လံာ်လဲၣ်ဘၣ်ထွဲဒီးပီၤရီကမ့ၢ်တၢ်လၢတၢ်တုၢ်လီၤအိၣ်သ့လၢတၢ်အုၣ်သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.လံာ်လဲၣ်ခံ

**Buying a Home**

ကလုပ်အိမ်ကတစ်ခုတင်သမံသမိးကွာအိမ်လှပတတတကွေးနီကွေးယါအလံတံယိထံကွာအိမ်န့လီ.တံယိထံကွာအိမ်ညီန့ဟ် ယုတ်ဘဉ်ထွဲဒီးလိတ်သိဉ်တံသီအယိ.ထဲဒဉ်ပီရိကြားယိထံကွာဝဲန့လီ.

**မ့ယဘဉ်ငါပီရိကယိထံကွာဟ်လံလံလဲဉ်တံကွေးနီခါန့လဲဉ်?**

န့မ့အိဉ်ဒီးလိတ်တံလှတံယိထံကွာတံအဂ့ကတတံလှန့နီ.န့ငါပီရိန့ကစာဒဉ်န့တကွာ.စ့ကစာလှဒုးလိဉ်စ့အိဉ်ဒီးခါဉ် စးဒဉ်ဝဲလကယိထံကွာဝဲဟ်အလံလဲဉ်တံကွေးနီလကဒုးလိဉ်န့စ့အဂီန့လီ.ပုယဟ်ဖိတဖဉ်တဘျီတခိဉ်ဆိမိဉ်လှပု ငုးခါဉ်စးသမံသမိးတဖဉ်လှပုလံအလိတ်အိဉ်လကတဘဉ်အိဉ်ဒီးနီကစာဒဉ်ဝဲတံသမံသမိးလှပုဘဉ်န့လီ.ပတဘဉ်မ့ဒီးန့ ဘဉ်.ပုလှဒုးလိဉ်စ့တဖဉ်ကွာဒဉ်လှအတံဘဉ်ဘျူးဒဉ်ဝဲလိဆိန့ဒီးပုယဟ်ဖိအတံဘဉ်ဘျူးန့လီ.ပုဒုးလိဉ်စ့တဖဉ် ကွာဒဉ်တံအလှပုဒဉ်န့ဟ်ထဲလဲဉ်အယိသတးဒီးဖဲပုယဟ်ဖိဟ့ဉ်ဟ်တန့လှဘဉ်အခါ.တံယိထံကွာဟ်လံလဲဉ်တံ ကွေးနီလကတလှစ့အါဘဉ်န့တမ့ဘဉ်ဒီးအဝဲသ့ဘဉ်န့လီ.ပုဒုးလိဉ်စ့တဖဉ်ကွာဝဲဒဉ်လှပုကဟ့ဉ်စ့ခိဉ်လှအယိသတ ငီးဟ်လံလဲဉ်တံကွေးနီမ့တဘဉ်ဘျူးဘဉ်ဒါတဒဉ်တဆဲးတကဲထီဉ်ကျိဉ်စ့တံကီတံခဲလှအဝဲသ့ဘဉ်အဂီ.အယိသတးဒီးကသး မံဝဲဒဉ်လှပုဟ်လံလဲဉ်တံကွေးနီအံဘဉ်ဆဉ်ကဟ့ဉ်တံကီတနီလှပုယဟ်ဖိအဂီသ့န့လီ.ပုယထံတံလှအဂဟ့ဉ်ပ လိပုယဟ်ဖိဘဉ်ယးဒီးတံလှဘဉ်လှစ့ကအါထီဉ်လကမ့ရဲမ့လဲဝဲဟ်လံလဲဉ်တံကွေးနီဖဲလှပုဟ်ပတဘဉ်ဟ်အခါ, မတမ့ဖဲပုဟ်အခါ,မ့တမ့ဟ့ဉ်တံကီတံခဲလှဖိလံလဲဉ်စ့တဖဉ်သ့န့လီ.ယုတ်ဟ့ဉ်ကူညီပုလှအပတဘဉ်ဟ်, ပုဘျီဟ်ဖိဒီးပဒိဉ်ပုဘဉ်မုဘဉ်ဒါဘဉ်ယးဒီးတံဂုတဖဉ်အံန့တကွာ.

**တအုဉ်ကီသးမ့မန့လဲဉ်**

တံအုဉ်ကီသးန့မ့ဝဲလံလဲဉ်ယံးယံလှဒုးဒီးတံအုဉ်ကီသးကူညီပန့အဘဉ်စ့န့လီ.လှတံအုဉ်ကီသးဖိလံစံဉ်အပူ.ကူညီ ပန့ဝဲအံမလိတ်တံဝဲလှန့အိဉ်ဒီးဟ်လံလဲဉ်လှတံပုတံဆါအိဉ်သ့န့လီ.ဟ်ခိဉ်လိတ်လံမံဝဲအံကြိဆါန့လှလံလဲဉ် လှအတဘဉ်ဘျီဘဉ်ဒါဘဉ်ထွဲဒီးဟ်န့လီ.ဒဲလဲဉ်ဂု.လှလံဖိလံစံဉ်ပူကအိဉ်စ့ကီးဒီးတံဂုအဂုအဂါလိဆိ.ဒီးန့ပီရိ ကခွဲခဲကွာဝဲလိတ်တံလိဆဲးတံသ့တဖဉ်အံအခိပညီမ့မန့လဲဉ်န့လီ.ဖိလံစံဉ်ပူ.ကူညီပန့ဟ်ပနီဝဲကဟ့ဉ်အပုဆဲးအါ လဲဉ်န့လီ.စ့ဆဲးအါအံဒီးစ့မိဉ်ပုလှန့ဘဉ်ဟ့ဉ်လိညီန့ဒီးသန့ထီဉ်အသးလှဟ်ခိဉ်ဟ်အလှပုအဖိခိဉ်န့လီ.

**မ့ယကြားဆိကမိဉ်ပုဟ်ခိဉ်ဟ်လိခိဉ်စ့ကစာဆါလိကဟ်လှအပူလိတစးခိဉ်ဟ်ကစာဟ့ဉ်ပုတန့လှဘဉ်?**

တံဆါလိဟ်ခိဉ်အံခိဉ်ဟ်ကစာဟ့ဉ်စ့ကစာတန့လှဘဉ်,ဒီးဘဉ်ဟ့ဉ်စ့အါန့ဒီးဟ်အလှအပူန့လီ.ဒဲသိးဒီးကဟးဆဲး ဝဲဒဉ်စ့တးကစာဟ်န့ကဟ်ဘဉ်န့.ဟ်ကစာယုစ့ကစာလကတုလိစ့ဟ်အလှပုလကဆါန့ဆုပုဟ်ဖိအအိဉ်န့ လိ.တံပုဟ်ခိဉ်အံတကလုအါထီဉ်ဘဉ်ဆဉ်,န့ကြားပလိန့သးလှပုဆါဟ်ဖိကတုလိဝဲ,ဒီးတံအါလိသးအဖျဉ်ဘဉ် ထွဲဒီးတံဆါတံပုဒီးတံစဲမံလှခံကတံဒဲစ့ကစာဘဉ်သးယံဝဲဒဲပုလဲဘဉ်တံအိဉ်အသးန့လီ.တံဂုကီကအိဉ်ဒီးအမ့တံခိ တံသ့ဒီးတံယုက့ကမဉ်လှဘဉ်ဒီးဘဉ်ထွဲပုဆါဟ်ဖိန့လီ.တံစဲမံလှခံကတံမ့တံဒဲသိးလိတ်အသးဒီးဟ်ပု,တံအါ လိလိတ်သး,တံဘူးတံလဲဒဲစ့ကစာဘဉ်သးဝဲဘဉ်န့တံပုဟ်လှကျဲဒဲအံတကလုတကဲထီဉ်လိတ်ထီဉ်လှဘဉ်န့လီ.

**မ့ယဘဉ်ပုဟ်လှစ့တးပာဝဲခါ?**

ဟ်လှစ့တးပာဝဲန့စ့တးမ့ကဟ်လှတံထီဉ်ရူခိဉ်ပုပုဟ်ဖိတဟ့ဉ်ဟ်ပုလှဘဉ်န့လီ.ဟ်ခိဉ်သိးအံတံဖဉ်အိဉ်ဝဲ ဒဉ်အါမးဖဲမ့ကျဲဝဲကွာတဘဉ်လိဘဉ်စးအခါဒီးညီန့ဟ်တဖဉ်အံတံပုအိဉ်လှအိဉ်ဒီးအလှအပူဒီးသ့န့လီ.မ့လှ လှတံတဖဉ်အံစ့တးပာလှမ့န့ကမ့အိဉ်တယံတမိဉ်ဒီးဘဉ်အယိ.ဒဲန့မ့ပုပုဟ်ဖိန့ဘဉ်မ့န့ဟ်ကစာဟ်အလံအလိ တံအုဉ်ကီသးအဖိလံစံဉ်န့လီ.န့ကြားမလိတ်တံစ့ကီးလှဟ်န့တဘဉ်အိဉ်ဒီးအတဒုဉ်ကမဉ်မ့တမ့တဘဉ်အိဉ်ဒီးပဒိဉ် ထုးထီဉ်တံကလုလှလကတဘဉ်တံရဲဉ်သဲကတံဒီးမ့ပျီမ့ရဲအိဉ်ဘဉ်န့လီ.

**မ့ယလိတ်ဘဉ်တံစဲမံလိတ်ခံကတံတံအုဉ်ကီသးခါ?**

အိဉ်ဟါယိတ်တံသိဉ်တံသီဟ့ဉ်စိဟ့ဉ်ကမိလှတံစဲမံလိတ်ခံကတံတံအုဉ်ကီသးကဘဉ်တံဒုးသ့ညါပုပုဟ်ဖိဒီးပုဆါ ဟ်ဖိဒီးပုဒုးလိတ်စ့တဖဉ်န့လီ.န့ယုပုတံအုဉ်ကီသးအပုဘဉ်လှန့ကစာဒဉ်န့သ့န့လီ.တံအုဉ်ကီသးကူညီပန့အိဉ် စ့ကီးလှကဟ့ဉ်န့တံအုဉ်ကီသးဖဲလှခါဉ်စးယုအိဉ်စ့စ့တမ့တလှပိမ့ထွဲတံမ့ကျဲကျဲဘဉ်န့လီ.န့ပုဟ်လံလဲဉ် တံအုဉ်ကီသးကြိဆါတံဟ့ဉ်တံဘျီမ့တမ့တံတတိတလိ.ဒီးဘဉ်သ့ဘဉ်န့အိဉ်ဒီးပုတံစဲမံလိတ်ခံကတံတံအုဉ်ကီသး တချူးလှန့ဟ့ဉ်လိဒီးစ့ဆုခါဉ်စးအိဉ်အခါန့လီ.



**Buying a Home**

PIE ImBt IKpnEnF t mBHk Rt ImA A bFT W/Hrt ImA A pBt j Bj BmA mA KpnE bFcRI f  
xHR xFhay fprSiPK rinFb FnFI B xFhay fprSiPK rit hAt Ix Ek B mA mA  
t mA xKiFSR I it Ik W FTE t II bt B B mA A t II it Ip mA A xj A k Bxj b FnFI B  
wEHSR pfH fHRI i t Ik FTE B FFAHA xKpq t U by fdd IHft IH xKpq o  
xj B He i t IH x B ik B B wak Fb FnFI B HSrt IHft IH t Ij At Ik B I il EPOE  
t mA t IKiFSR i HSrt Ix FHRi Bt Ext Ih AK v xj b FnFI B I iHSrt Ih AK v xj b F  
mBl Bt Ex B inc Alprot Ih AK v I ix HAq at IHft IH b ix bFT B t Ix FHRd Bt Ipi  
I tk w BnFI B

With the permission of Ohio State Bar Association, the translation of this Brochure was completed by Asian Services In Action, Inc., which was financially assisted by the Ohio State Bar Foundation. The views expressed herein do not necessarily represent those of the Ohio State Bar Foundation.